

افغانستان آزاد - آزاد افغانستان

AA-AA

چو کشور نباشد تن من مباد
بین بوم و بر زنده یک تن مباد
همه سر به سرتون به کشتن دهیم
از آن به که کشور به دشمن دهیم

www.afgazad.com

afgazad@gmail.com

European Languages

زبانهای اروپائی

By Olmedo Beluche

Sources: Rebellion

A fundamental debate on the new open international situation

(The comrades and friends, Berna Menezes and Mario Azeredo, leaders of the Strengthen current of the Socialism and Freedom Party, PSOL, of Brazil, have given me the honor of presenting this book that is a very important contribution to the analysis of the current moment that the world is experiencing).

I welcome the appearance of this publication, "Russia x Ukraine. For the end of NATO", on the conflict that opens the twenty-first century. It is a great contribution of the comrades of the Strengthen current of the PSOL to the understanding of a war that is giving way to a new stage of the class struggle and world geopolitics, although its concrete results are still quite uncertain.

The Russian invasion of Ukraine marks the end of the stage that opened with the disappearance of the Soviet Union and the Warsaw Pact, at the beginning of the 90s of the last century, when the US State Department could propagandize "the end of history" and the supposed triumph of liberal capitalism against socialism.

The war that began on February 24, 2022, as can be seen from this document, expresses the most acute moment of a crisis of the world capitalist system of multiple dimensions: the failure to overcome the economic crisis of 2008 and its deepening by the COVID-19 pandemic in 2020, the high political instability that characterizes large regions of the planet, the humanitarian catastrophe produced by capitalist misery and the lack of jobs for

youth whose consequence is millions of people migrating around the world, the threat of the imminent climatic and ecological disaster, among other factors.

This war has called into question what this analysis of the Strengthen current calls the current (IV) phase of the imperialist system, marked by the unipolar world, the imposition of neoliberalism, the "war on terrorism" led by the United States as justification for subduing various independent countries, the parasitism of the American bourgeoisie with respect to the global economy.

The Russian invasion of Ukraine goes beyond the consequences visible at first glance: destruction of that country's infrastructure, thousands of deaths and millions of migrants. This war shakes the hegemony of the United States over the world, and in particular over Europe, through NATO, and the American control of the world economy through the monetary system in which the dollar is king, and other mechanisms (World Bank, IMF, WTO, etc.).

Never has the existence of what Hegel called "the cunning of history" been more evident, and in Latin American terms, Nahuel Moreno called "the law of the crazy firefighter", which aims to put out a fire by throwing more fuel instead of water. The economic sanctions pushed by the Biden administration, from the United States, to bring Russia and Putin's government to collapse, have become like a boomerang: exacerbating the capitalist crisis with high inflation spurred by rising fuel prices as a result of restrictions on Russian exports.

At times, it seems that it is not Putin who is reeling, but Biden himself threatened by the Yankee far right, whose head is Trump and the Republican Party, and his inability to solve any long-term internal problem.

In turn, the effect of sanctions has exacerbated already deteriorating social conditions, leading to mass protests against famine across the globe, increasing political instability, wearing down governments and parties in the system. Ecuador, Argentina and Panama are some of the countries that in our continent are shaken by the echo of the sanctions against Russia.

En medio de este panorama cargado de crisis, incertidumbre y drama multidimensional, lo que sigue siendo el centro del problema, y agudo ahora que, en la década de 1930, cuando lo señaló León Trotsky, es la crisis de dirección revolucionaria, como bien lo establece Fortalecer. La ausencia de una alternativa política que brinde esperanzas a la humanidad de “otro mundo es posible”.

Pero la crisis de dirección tiene un punto de partida en los errores de caracterización de la coyuntura que conducen a equivocaciones en la formulación política. La única manera de superar las falencias políticas es con un mayor debate abierto y sincero dentro del movimiento obrero, socialista y “progresista”. Allí es donde esta contribución de Fortalecer tiene su mayor importancia.

En la presente coyuntura de la guerra en Ucrania se han producido dos errores extremos en la izquierda internacional, casi que complementarios uno del otro:

A. Quienes en cierta forma parecen nostálgicos de la extinta URSS, y sobre todo de Stalin, que creen ver en la Rusia actual y en Putin una reencarnación de la situación de la década de 1930-40, apoyando incondicionalmente la invasión a Ucrania como “una operación especial” antifascista como si se tratara del Ejército Rojo marchando sobre el Berlín de los nazis. Quienes así actúan no perciben el enorme daño que hace a la conciencia y unidad de la clase trabajadora mundial, ucraniana y rusa, cuando los derechos a la autodeterminación nacional de un pueblo son pisoteados de manera violenta.

Pero, como toda opinión tiene un ápice de verdad, estos sectores aciertan en que la guerra es consecuencia del expansionismo de la OTAN y de Estados Unidos, y de los gobiernos títeres de la Unión Europea. También aciertan al caracterizar al gobierno de Zelensky como ultraderechista y al famoso Batallón Azov como neofascista.

B. Quienes solo denuncian la invasión rusa y la política de Putin, sin criticar (ni “en los días de fiesta”) a la OTAN y su política. Buena parte de la izquierda europea, incluyendo sectores del trotskismo, parecen comprar acríticamente la versión de los grandes medios de comunicación en manos del imperialismo norteamericano sobre el conflicto, para ubicarse como “pacifistas” que solo exigen la salida de Rusia de Ucrania, o, peor aún,

algunos pretenden una especie de alianza antifascista con la OTAN, la Unión Europea, Estados Unidos para armar al gobierno de Zelensky contra los rusos.

Pero, como toda perspectiva tiene un milímetro de verdad, es cierto, que la invasión rusa, con sus víctimas civiles y devastación causada es completamente reprobable y no sirve a los intereses del movimiento obrero mundial, mucho menos a la clase trabajadora rusa y ucraniana.

Como bien señala este documento de Fortalecer el objetivo debe ser la construcción de una política revolucionaria independiente de la clase obrera mundial que ponga como centro la lucha por una salida socialista, la cual no se encuentra haciendo seguidismo ni de los intereses del gobierno de Putin y sus métodos inhumanos, así se trate de una respuesta militar defensiva, ni mucho menos de hacerle el juego al imperialismo norteamericano y la OTAN y su proyecto de mundo unipolar.

El valor de una política revolucionaria independiente se mide, para empezar, por la capacidad de cualquier dirección política de enfrentar a su propia burguesía, a su propio gobierno burgués, a su propio imperialismo.

No puede haber en Rusia una dirección revolucionaria si no denuncia las políticas de Putin contra la clase trabajadora rusa y su invasión a Ucrania por objetivos que nada tienen que ver con el socialismo y sí con la defensa de la oligarquía corrupta del Kremlin.

No puede haber en Ucrania una dirección revolucionaria que no empiece por oponerse al gobierno burgués, derechista y oligárquico de Zelensky y su sumisión al imperialismo yanqui, europeo y a la OTAN. Solo sobre esa base podrá combatir la invasión rusa a su país desde una política consecuentemente antiimperialista y obrera.

No political leadership of the countries of the European Union can be considered revolutionary, if it does not begin its policy by demanding the exit of its country from NATO, breaking with the submission to the designs of Yankee imperialism and its political instruments. To talk about peace from Europe and the United States, we must first talk about dissolving NATO. To denounce Putin, one must denounce NATO's expansion to the east.

I end by welcoming again this publication of the current Strengthen for contributing to this fundamental debate on the new international conjuncture that has opened, and for putting on the table of discussion such relevant issues, ranging from the characterization of the current phase of the imperialist system, to know if Russia is an imperialist country or not (questioning to which the Argentine economist Claudio Katz has also contributed), and to define what should be the axes of a revolutionary world politics built from the interests of the working class.

Rebelión has published this article with the author's permission under a [Creative Commons license](#), respecting his freedom to publish it in other sources.

Rebelion 04.08.2022